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I konkurrens med 164 andra sök-
te jag jobb på Lunds kommuns upp-
handlingsenhet. Jag fick inte jobbet 
men fick en praktikplats. Att man er-
bjuder en sökande en praktikplats har 
man aldrig gjort med någon annan 
sökande vad jag vet. Jag tror att det 
kan ha att göra med min utländska 
bakgrund, att man var osäker på mig. 
Efter anställningsintervjun sa då-
varande ekonomidirektören ”du får 
chansen att visa framfötterna här”. 
Jobbet var tufft i början, jag var en-
sam kvinna och jurist bland ekono-
mer. Men det gick bra. 

Praktiken övergick   efter två må-
nader till ett vikariat som efter en 
tid blev en fast tjänst. För 1,5 år se-
dan blev jag tillfrågad om jag kunde 
börja arbeta som kanslijurist i Råd-

”Jobbet var tufft 
Namn: Delia Barbaiani Ander.
Ålder: 39 år. 
Ursprung: Transylvanien i Rumänien.
Arbetar: Kanslijurist på kommunkon-

toret.

Jag kom till Sverige för tio 
år sedan. Jag hade en ru-
mänsk juristexamen och 

kunde inte tänka mig att bli något 
annat än jurist i Sverige. Språket 
var svårt i början, vissa svenska la-
gar är gamla och skrivna med ett 
gammalt språk. Men jag hade med 
mig kunskaper om juridiska meto-
der, tänkesätt och sätt att föra reso-
nemang. Och det hjälpte mig. Jag 
tog en fil kand i EU-rätt och han-
delsrätt samt en mastersexamen 
2004.
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Få utom-
nordiska 
i toppen
LUND
Lundabor födda utanför Norden 
är överrepresenterade bland de 
timanställda i Lunds kommun. 
Men när det gäller de fasta job-
ben är de underrepresenterade.

Ju högre upp man kommer i den 
kommunala hierarkin, desto färre 
blir de. Bara två av de 121 bäst betalda 
kommunanställda är födda utanför 
Norden. Bland förvaltningscheferna 
finns det ingen utomnordiskt född. 

Lunds kommuns integrationsråds 
ordförande Torsten Czernyson (KD) 
skyller chefssituationen på invandrar-
na själva. De har, enligt honom, för 
låg kompetens. 

– Folk anställs ju efter kompetens. 
Det går inte att anställa en städare di-
rekt i ledande position. Och kommu-
nen måste ge människor möjlighet att 
höja sin kompetens. 

LIFS, Lunds integrationsfrämjan-
de samarbetsorgansiation, har på-
pekat att det finns många högutbil-
dade invandrare i Lund som är upp-
rörda över att de inte får arbete som 
överensstämmer med deras kompe-
tens.

– Då har de inte fått sin utbildning 
validerad. 

Det finns inget annat som hindrar 
tror du?

– Alla tillsammans måste kunna er-
bjuda möjligheter till utbildning.

Det finns de med utländsk utbild-
ning som tycker det är för tungt och 
svårt och därför inte orkar läsa om en 
hel utbildning. Vad gör ni för dem?

– Vi har många svenskar som ock-
så är trötta på att läsa, så det tycker 
jag blir fel vinkel. Vi har många med 
invandrarbakgrund som vill läsa vi-
dare. 

Men komvux får ju färre platser. 
Hur ska de kunna utbilda sig? 

– Det är eftergymnasial utbildning 
som behövs, inte den på komvux. Och 
sådan utbildning erbjuds på distans.

Kenneth Wictor, personaldirektör 
på Lunds kommun, menar att kom-
munen agerar för att få anställda med 
annan etnisk bakgrund.

– Vi arbetar aktivt inom flera om-
råden för att öka mångfalden. Till ex-
empel har vi i alla våra platsannon-
ser texten ”I Lunds kommun vill vi 
ha mångfald i arbetslivet. Vi välkom-
nar därför sökande med olika etniska 
bakgrunder”. Under 2010 kommer vi 
att göra en översyn av innehåll och ut-
formning av platsannonserna i syfte 
att tilltala en så bred målgrupp som 
möjligt. Vi har också en kommun-
gemensam rekryteringsprocess där 
vi särskilt lyfter fram mångfaldsper-
spektivet, säger Kenneth Wictor.

Avidentifierade jobbansökningar 
har diskuterats som ett sätt att kom-
ma från eventuell diskriminering. 

– När vi diskuterade det beslutades 
att vi skulle avvakta de försök som på-
gick i andra organisationer i Sverige. 
Utvärderingar av dessa försök har lett 
fram till att vi inte gått vidare i frågan, 
säger Wictor.

TEXT: JAN
SAMUELSSON
jan.samuelsson
@sydsvenskan.se

Lund. Bara två av de 121 bäst be-
talda kommunala tjänstemännen är 
födda utanför Norden. 

Invandrarna måste höja sin kom-
petens för att få chefsjobben, menar 
integrationsrådets ordförande Tor-
sten Czernyson (KD).

Med rötter i Rumänien. ”När jag studerade arbetade jag samtidigt extra som tolk och då mötte jag ibland    

Lunds kommuns arbetskraft
Andel (procent) av kommunens tillsvidare-
anställda m utomnordiskt ursprung, 2005.
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huset och det ville jag. Som kansliju-
rist handhar jag alla sorters juridis-
ka ärenden samt bereder ärenden till 
kommunfullmäktige och kommun-
styrelsen. Jag sitter som sekreterare 
i kommunstyrelsen.

Jag tycker inte  att jag blivit diskrimi-
nerad, men när jag studerade arbeta-
de jag samtidigt extra som tolk och då 
mötte jag ibland en överlägsen attityd 
från vissa personer. På grund av min 
brytning kunde man förklara saker på 
ett övertydligt sätt och fråga ”om jag 
förstod vad de sa”. Det där har ändrat 
sig sedan jag blev jurist. Nu bemöts 
jag med respekt. 

Min morfar började från noll men 
lyckades ändå doktorera i juridik i 
Wien och drev advokatbyrå innan 

kommunisterna slängde honom i 
fängelse på grund av att han var före-
tagare och markägare. Min far, som 
är civilingenjör, brukar säga att jag 
ärvt morfars talang. Den akademiska 

bakgrunden i familjen har gett mig 
mycket men för att ge en rättvis bild 
måste jag också berätta att jag haft 
många människor i Sverige omkring 
mig som stött mig och trott på mig. 

När det gäller mångfalden i arbets-
livet vill jag säga att jag tror inte på 
handlingsplaner för att uppnå för-
ändring. Vi måste börja med oss själ-
va; granska oss och se våra fördomar. 
Utgå från människors kapacitet och 
vad de kan prestera bortom etnici-
tet, ålder, kön eller utseende. Inte fo-
kusera på att de bryter. Det är atti-
tyder som måste ändras. Vi kan inte 
tvinga människor utan man måste 
själv komma fram till att man vill ha 
en genuin öppenhet gentemot andra 
människor”.

BERÄTTAT FÖR JAN SAMUELSSON

 i början”
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”Möter diskriminering varje dag”
Mirtha Ledesma Mora

Ålder: 56 år.
Ursprung: Uruguay.
Arbetar: Städar förvaltningslokaler 

på Stortorget 1.

Jag är politisk flykting. Jag 
flydde 1977. Det fanns bara tre 
länder som tog emot mig och 

min man: Sverige, Holland och Frankrike. 
Vi fick inte välja land.

Jag har inte varit  arbetslös en dag sedan 
jag kom hit. Först bodde jag i Alvesta, 
Stockholm och Växjö. Men jag stod inte ut 
i Småland. Genom vänner kom vi till Lund 
den 15 juli 1980. Jobbade länge på Vipe-
holm som skötare, men när jag kom tillba-
ka från en mammaledighet hade det mesta 

●

●

●

av vårdverksamheten lagts ned. Jag städa-
de sedan på Sankt Lars i tre år och sedan 
blev det lasarettet och thoraxkliniken. 

Men när det började talas om privatise-
ring sa jag upp mig. Det går emot mina 
principer att privatisera inom sjukvård och 
utbildning. År 2000 började jag städa på 
Lunds kommun och här är jag kvar.

I Uruguay läste jag filosofi och histo-
ria, men jag har inte språkkunskaper för 
att fortsätta studera i Sverige. Jag har inte 
ångrat det beslutet. I Sverige har jag istäl-
let haft möjlighet att vara mamma till fyra 
döttrar. 

Jobbet är pest men jag är glad  när lönen 
kommer den 27:e. Visst är det deprime-
rande ibland att ha ett skitjobb, men man 
måste ändå se positivt på det man gör och 

har. Den dagen min yngsta dotter tog stu-
denten för två år sedan bestämde jag mig 
för att leva mer för mina egna intressen. 
Det är min tur nu. Jag lyssnar mycket på 
musik och läser mycket hemma och jag re-
ser ensam. 

Jag möter diskriminering varje dag.  Jag är 
inte rädd för Sverigedemokraterna, på sätt 
och vis känns det enklare att möta de som 
visar sin främlingsfientlighet öppet. 

Det är värre med de människor som först 
är trevliga och snälla mot mig, men sedan 
kommer med diskriminerande kommen-
tarer bakom ryggen. 

Speciellt de första åren i Sverige var det 
jobbigt med diskrimineringen, men nu har 
jag lärt mig att tänka att de där människor-
na ska inte få ta en enda minut av mitt liv.

Det är svårt för människor som mig att 
ta sig upp i hierarkierna på jobben, man 
förväntas stanna längst ned på stegen. 

Men det är skillnad för mina barn. Jag 
har uppmanat dem att studera vidare på 
universitetet. Då kan de komma högre upp 
än jag.

Jag blir kvar på det här jobbet  till pensio-
nen. Men jag kan inte tänka mig att sitta 
hemma och rulla tummarna efter det. Då 
ska jag resa och kanske jobba för någon 
frivilligorganisation utomlands. Så länge 
hjärnan hänger med är man frisk.    

BERÄTTAT FÖR:
JAN SAMUELSSON

Lunds kommun har högt ställda mål för mångfald och integration. 
Men man når dem inte. 
Lundabor födda utanför Norden får jobben med lägst status. Möt 

städaren Mirtha Ledesma Mora. 
”Visst är det deprimerande att ha ett skitjobb”, säger hon.

”Det är svårt för människor som mig att ta sig upp i hierarkierna på jobben, man förväntas stanna längst ned på stegen”, säger städaren Mirtha Ledesma Mora.

TEXT: JAN 
SAMUELSSON
jan.samuelsson
@sydsvenskan.se
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Andel anställda i Lunds kommun
Andel av Lunds befolkning

Tillsvidareanställda i Lund 2005
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Mål för mångfalden
Kommunen har ett integra-

tionspolitiskt handlingsprogram 
och en mångfaldsplan.
Kommunens mål är:

Lunds kommun ska vara 
en förebild och spegla vårt 
moderna samhälle, där många 
personer med olika kulturell 
bakgrund möts och samverkar.

Lunds kommun vill skapa 

●

●

●

kreativa möten genom att visa 
respekt för och kunskap om 
andra människor och kulturer.

Lunds kommun strävar efter 
att anpassa sina olika verksam-
heter till behoven i ett samhälle 
präglat av mångfald.

Lunds kommun ska garantera 
alla invånare oavsett etisk eller 
kulturell bakgrund lika rättighe-
ter och möjligheter.

●

●

Lunds kommun vill vara en 
förebild i mångfaldsarbetet. Men 
kommunen når inte sina mål.

FAKTA

Politikerna vill att Lunds 
kommuns anställda ska 
spegla det moderna mång-
faldssamhället. Därför 
ska kommunen ha en lika 
stor andel anställda som 
är födda utanför Norden 
som det finns Lundabor 
födda utanför Norden. 

Men så ser det inte ut 
i verkligheten. De flesta 
kommunanställda är föd-
da i Sverige. 

Det visar kommunens 
statistik från 2005. 

Sedan dess har andelen 
utrikes- födda Lundabor 
ökat.

Men hur det ser  ut med 
mångfalden bland de 
kommunanställda i dags-
läget vet ingen. Kommu-
nen tycker inte det är lönt 
att ta fram ny statistik var-
je år eftersom det ändå 
inte händer någonting. 

Lunds kommun har ett 
integrationsråd som ska 
arbeta med integrations- 
och mångfaldsfrågor 
bland de 9 000 anställda. 

Torsten Czernyson (KD) 
är ordförande i rådet. 

Ni når inte målen och ni 
tar inte fram årlig statis-
tik. Man kan få bilden av 
att det inte händer spe-
ciellt mycket med mång-
faldsarbetet? 

– Det är inte mycket 
som saknas för att vi ska 
nå målen. Och när det gäl-
ler statistiken ligger det 
inte på det planet, utan på 
att det är svårt att få fram 
statistik.

Vi har kollat med Statis-

7 500
fast anställda och ...

1 500
vikarier  arbetar för kommu-
nen. Det gör Lunds kommun till 
Lunds största arbetsgivare. 

”Det är inte 
mycket som 
saknas för att 
vi ska nå må-
len. Och när 
det gäller sta-
tistiken ligger 
det inte på det 
planet, utan på 
att det är svårt 
att få fram sta-
tistik.”
Torsten Czernyson 
(KD), ordförande i 
integrationsrådet.

tiska centralbyrån, det går 
att ta fram med hjälp av an-
ställdas personnummer.

– Du sa 2005. Jag är över-
tygad om att det finns nya-
re siffror. Integrationsrådet 
följer statistiken och jag har 
inte reagerat när personal-
chefen har varit hos oss och 
presenterat statistik. 

Men enligt personalav-
delningen finns det inga 
nyare siffror än de från 
2005?

– Jag trodde det och per-
sonaldirektören presen-
terade det som de senaste 
siffrorna. 

Tror du siffrorna kom-
mer att förändras?

– Förstagenerationsin-
vandrare kanske inte kom-
mer att nå den utbildnings-
nivå som behövs, men an-
dragenerationsinvandrar-
na kommer att göra det 
eftersom kommunen an-
ställer folk tvärsöver. 

Det integrationspolitis-
ka handlingsprogrammet 
är gammalt, från 2002. Vad 
gör integration srådet?

– Vi håller på att ta fram 
ett nytt handlingsprogram. 
Vi kommer framför allt att 
lyfta fram positiva exem-
pel för integrationen. Det 
vi fokuserat på är närings-
liv, kultur, skola och plat-
ser för möten, till exempel 
bibliotek. Invandrare som 
kommer hit har inte det 
nätverk som svensken har 
och då måste vi ställa upp 
och hjälpa till med praktik-
platser och liknande som 
kan skapa nätverk. Kom-
vux samarbetar med ar-
betsförmedlingen, sfi och 
socialförvaltningen för att 
skapa detta. 

Det finns redan mötes-
platser som stadsbiblio-
teket.

– Vi kan skapa nya mötes-
platser. Till exempel det kafé 
vi ska skapa i den nya turist-
byrån. Det är ett bra ställe. 
På skolorna är det viktigt att 
man informerar så att vi får 
bort främlingsfientligheten. 
Det är också viktigt att alla 
de kommunala nämnderna 
samarbetar.

Vilka hinder ser du för 
mångfalden och integra-
tionen?

– I Lund ser jag inga hin-
der. 

Nästa avsnitt: Delia från 
Rumänien fick toppjobb. 
Hon är ett undantag bland 
kommunanställda med 
utomnordisk bakgrund.
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    en överlägsen attityd från vissa personer”, säger Delia Barbaiani Ander, kanslijurist på Lunds kommun. FOTO: PONTUS TIDEMAN

LUND
Forskare i Lund får ut-
rustning för att kunna 
kartlägga arvsmassan.

Det är Crafoordstiftel-
sen som anslår 6,7 mil-
joner kronor som ska 
användas till ett nytt 
DNA-laboratorium.

Forskningen om arvs-
massan, den så kallade ge-
nomforskningen, föränd-
ras nu snabbt. Ny teknik 
gör att det krävs mindre 
resurser för att kartlägga 
arvsmassan hos organis-
mer och enstaka indivi-
der.

– Det är viktigt att Lund 
får vara med i det här, sä-
ger professor Anders Tun-
lid vid biologiska institu-
tionen.

Den utrustning som 
används för att kartlägga 
arvsmassa finns i Sverige 
än så länge bara vid Kung-
liga tekniska högskolan i 
Stockholm och vid Smitt-
skyddsinstitutet. 

Forskarna i Lund har 
haft små möjligheter att 
utnyttja den utrustningen 
och väntetiderna har varit 
långa. 

Men nu får biologiska 
institutionen tillgång till 
ett eget DNA-laboratori-
um.

– Kartläggning av ge-
nom var tidigare något för 
stora konsortier, nu är det 

något som kan göras på 
mindre laboratorier, sä-
ger Anders Tunlid.

Svampar, bakterier och 
en del fåglar kommer nu 
att undersökas.

– Som ekolog är det 
min inriktning. Men jag 
kan tänka mig att delar 
av mänskligt genom ock-
så kommer att undersökas 
här i Lund. Överhuvudta-
get kommer det nog att bli 
standard att undersöka 
genomet på det som man 
studerar för att ha det som 
bakgrundsinformation. 

– Om vi nu till exempel 
ska studera individer som 
anpassat sig till miljöför-
ändringar så kan vi se om 
de har en annan genupp-
sättning. Det är mycket 
intressant. Det är som att 
öppna locket till en helt ny 
värld, säger Anders Tun-
lid. 

MARTIN RUNOL

Arvsmassan 
kartläggs i Lund

LUND. 
Det är stor brist på 
vårdplatser på sjukhu-
set i Lund.

– Alla avdelning-
ar som har möjlighet 
måste vara beredda på 
att ta extra patienter, 
säger Irene Jacobsson, 
tillförordnad chefslä-
kare.

På akutmottagningen är 
situationen ansträngd.

– Det är en väldigt be-
svärlig situation. Istället 
för att bli inlagda på nå-
gon avdelning på sjukhu-
set ligger patienterna här 
timme efter timme, säger 
Sara Ewesson, driftsan-
svarig sjuksköterska på 
akuten.

Skånes  universitetssjuk-
hus Lund, tidigare USIL, 
har färre vårdplatser öpp-
na under helgerna.

– Många patienter har 
väntat att söka vård till ef-
ter jul och nyårshelgerna. 

De har kanske inte velat 
störa innan. Men många 
av de som nu kommer 
är då sjukare eftersom 
de har väntat, säger Sara 
Ewesson.

Alla patienter som ska 
läggas in har så småning-
om fått plats på någon 
avdelning. Men det tar         
ibland lång tid.

– Varje dag har vi tio, 
femton patienter här som 
kanske får vänta fem, sex 
timmar innan de får kom-
ma till en avdelning, säger 
Sara Ewesson. 

Bristen på vårdplatser  
gjorde att infektionskli-
niken i fredags öppnade 
åtta platser och extra per-
sonal fick ringas in. 

Idag, torsdag, öppnar 
fler platser efter helgerna 
och på måndag ska alla 
ordinarie vårdplatser åter 
vara öppna.

MARTIN RUNOL
martin.runol@sydsvenskan.se

Akut brist
på vårdplatser

SJUKHUSET●

Ny teknik
”Kartläggning av 
genom var tidigare 
något för stora kon-
sortier, nu är det nå-
got som kan göras 
på mindre laborato-
rier.”
Anders Tunlid, professor vid 
biologiska institutionen.
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